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 گزارش جلسه شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی استان قم

 محل نشست:

 استانداریسالن کرامت 

 ساعت خاتمه:

13:30 

 ساعت شروع:       

11 

 تاریخ جلسه:
08/03/1399 

 شماره نشست:    
33 

 دستور جلسه

 از دستور:پیش 

 جناب آقای خاکی دبیر و سخنگوی شورای گفتگو: 

ضمن تشکر از استاندار محترم و مدیران اجرایی دستگاههای استان جهت حضور در جلسه  درجلسه قبل گزارشی 

از رتبه استان درزمینه شورای گفتگو در کشور ارائه گردید که  گروه سوم استانهای کشور می باشیم یکی از 

رتبه عدم حضور نمایندگان سازمان های مختلف  از قوه قضائیه، قوه مقننه و شهرداری و شورای شهر دلایل این 

مستمر می باشد که امیدواریم بیش از پیش به کمک بخش خصوصی بیایند. همچنین لازم است از مشکلات 

ت بیشتر مدیران با دخال نمایشگاه بین المللی در خصوص راه دسترسی گفته شود که تا کنون حل نشده و امیدواریم

 ارشد استان تصمیم وزارت راه و شهر سازی سریعتر اتخاذ تا فاز اول نمایشگاه را در مهر ماه افتتاح نماییم.

 آقای کاویانی مدیر کل کار، تعاون و رفاه اجتماعی:

تومان می باشد. میلیارد  642شیوه نامه ارائه تسهیلات به واحدهای آسیب دیده ارائه شده است که سهم استان  

ماه می باشد. مهمترین موضوع ملاک عمل لیست بیمه آبان،  24و دوره بازپرداخت  %12این تسهیلات با نرخ 

می باشد. ضمناً طریق جذب منابع و سیستم بهره گیری از آن در آینده نزدیک اطلاع رسانی خواهد  98آذر، دی 

 شد.
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 پیگیری مصوبات جلسه قبل -5

 شرح جلسه:

 بررسی مباحث گمرکی:  -1

 آقای محمدیان معاون گمرک: 

 محور زیر دسته بندی گردیده است: 6موارد مشکلات فعالان اقتصادی در 

 عدم تفویض اختیار کمیته ارزشگذاری کالا از تهران به مرکز می باشد.   -1

تفاوت ارز نیمایی و ارز آزاد در فرآیند ترخیص کالا مشکلاتی را فراهم نموده است و اکثریت واحدها به  -2

 یکسان سازی نرخ ارز هستند. دنبال

تعدد بخشنامه ها و آیین نامه های صادره در گمرک و سایر دستگاههای مرتبط سرگردانی متقاضی و  -3

سردرگمی کارگزاران گمرکی را بوجود اورده است و تعیین حداقل یکسال مدت اعتبار بخشنامه ها می 

 تواند تسهیل کننده باشد.

ارز: با توجه به محدودیت ارز تخصیصی به واحدها ضرورت دارد این ممنوعیت ثبت سفارش بدون انتقال  -4

 ممنوعیت تعدیل گردد

ماه می باشد اگر بیش از این مدت باشد قطعا به نفع تولیدکنندگان  3قانون کالاهای متروکه اززمان ورود   -5

 می باشد.

مان ژه در قلمرو مشتقات نفتی زکارگروه تعیین ماهیت کالاها از نظر سهم منابع داخلی یارانه ای در آنها بوی -6

بر است. اگر این کارگروه وظایف خود را به استانها انتقال دهد سرعت در تصمیم گیری خواهد شد همچنین 

درصد است فقط اخذ تعهد از مدیر عامل  90برای کالاهایی که سهم منابع داخلی بجز یارانه ای آنها بالای 

از نداشته باشد. امثال اطلاعات و تصمیم گیری به استانها راهگشا انجام پذیرد و ضمانت نامه های بانکی نی

 خواهد بود. 
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نماینده گمرک در پایان نظارت چند لایه ای استان که بصورت همپوشان انجام و کارگزاران و کارشناسان 

ی )که در رگمرک را محتاط می سازد یکی از موانع سخت گیرانه در استان  بوده که نسبتاً بالاتر از متوسط کشو

 استانهای دیگرانجام میشود( است و تحرک اقتصادی را محدود نموده است. 

 آقای طباطبایی مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان: 

کارشناسی ارزیابی کالاهای وارداتی به منطقه ویژه هم اکنون با مانع روبروست  با توجه به سابقه موضوع در 

اول رئیس جمهوری و جمعی از مدیران ارشد اقتصادی اجرای آن مورد تاکید با حضور معاون  95شهریور ماه 

قرار گرفته اما پس از مدتی فرآیند به دلایل نا معلوم قطع گردید و هم اکنون گمرک سلفچگان از کارشناسی 

یاز دارند و نارزیابی قبل از اظهار خودداری می نماید. در حالیکه برخی متقاضیان برای فرآیند بانکی خود به آنها 

 برابر پیگیری انجام شده ظاهراً معاونت فنی گمرک ایران عدم کارشناسی ارزیابی را به استانها اعلام نموده است.

 آقای اله یاری عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی: 

ماه هنوز  4برای حل مشکل واردات در مقابل صادرات برای واحدهای تولیدی بانک مرکزی پس از گذشت 

 ی صورت نداده  در حالیکه فروشنده کالای خود را صرفاً بر اساس اعتماد ارسال نموده است.اقدام

 آقای نوپوش: 

پیشنهاد می گردد یک نماینده از بانک مرکزی جهت پیگیری امور مربوط به تولیدکنندگان  در بحث نظارت 

 مالی وهم نظارت پولی در استان مستقر گردد.

 ترونیک: آقای هاشمی ریاست انجمن الک

خیلی اوقات در خصوص پرونده های موجود در گمرک می توان از انجمن ها و کارشناسان استان استفاده نمود. 

 ماه افزایش یابد. 5ماه به  3برای کالاهای متروکه پیشنهاد می شود زمان

 آقای حاج زمانی دبیر کل اتاق بازرگانی:

 شرح زیرارائه می گردد.پیشنهاد در خصوص رفع مشکلات و موانع گمرکی به  5

 قانون گمرک 15ارزش گذاری کالاهای موضوع ماده 

 اعتبار بخشنامه های صادره حداقل یکساله باشد.

 پیشنهاد یکسال سازی نرخ ارز) حذف ارز نیمایی( 
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 مجوز  واردات در مقابل صادرات انجام پذیرد و سیستم واردات بدون انتقال ارز راه اندازی شود. 

سی سازمان های نظارتی باعث عدم انعطاف نگردد. که الزام حضور سازمانهای نظارتی در شورای نظارت و بازر

 گفتگو می تواند آنرا تعدیل کند.

 آقای آقاجانی ریاست اتحادیه صادرکنندگان: 

بهترین راه برون رفت از وضعیت موجود تامین ارز توسط متقاضی می باشد. در حال حاضر پتروشیمی ها 

افزایش قیمت  pvc 33%لیدی قابل عرضه در بورس را افزایش قیمت داده اند به عنوان مثال پودر محصولات تو

داشته است. این موضوع فقط باعث کاهش سرمایه نقدی تولیدکننده می گردد. اگر دولت در یک اعتماد سازی 

کلات حل خواهد شد. وی عمدی اجازه دهد سیستم روان  و واردات بدون انتقال ارز انجام پذیرد بسیاری از مش

همچنین رفع موانع تولید را بدون حضور قوی در بازارهای صارداتی دنیا غیر ممکن دانست و تجربه سایر کشورها 

 آنرا نشان میدهد.

 آقای حاج زمانی: 

 هثبت استفاده مطلوب از بخشنامه های ستاد ملی مقابله با کرونا لازم است موارد در کمیته کارشناسی بحث و تجرب

در خصوص چک های برگشتی که سه پیشنهاد  16/01/99مورخ  494/99و تحلیل گردد از جمله بخشنامه شماره 

 در جلسه کارشناسی داده شد به شرح زیر: 

 محدود گردد. 01/03/99حداکثر زمان تعلیق از محرومیت صادرکننده چک بی محل به تاریخ 

 نندگان چک بلا محل(به یک ماه تغییر یابد.ماه مندرج در بخشنامه فوق) مهلت به صادرک 3مدت 

در صورتیکه صادرکننده چک برگشتی در سایر بانکها مبلغ قابل پرداخت دارد مدیریت  جابه جایی منابع مالی 

امکان پذیر گردد. تا صادرکنندگان چک نتوانند از قوانین حمایتی دولت در بحث کرونا سوء استفاده نمایند در 

 م  پیشنهاد سوم موافقت خود را اعلام نمودند.ادامه استاندار محتر

 

 آقای سیجانی ریاست سازمان صمت: 

در بخشنامه بانک مرکزی اشاره به صاحبان کسب و کارها شده است حتماً باید مدنظر داشته باشیم اگر این 

ین بخشنامه ضمناً امحرومیت ها لغو شود صاحبان کسب و کارها تا یکسال آینده نمی توانند تسهیلات اخذ نمایند. 

 برای برخی تولید کنندگان آسیب تلقی شده اما برای بخشی دیگر یک فرصت محسوب میشود.
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 آقای صدیق پور ریاست کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی: 

به علت  بیماری کرونا بخش کشاورزی و صنوف وابسته به آن متحمل خسارات فراوانی شده اند و نیازمند 

ت هستیم ولی بانکها اکنون برای این قشراقدامی ننموده و محدودیت در صدور دسته چک مساعدت و کمک دول

 و یا ارائه تسهیلات ایجاد می نمایند.

 بررسی مشکلات واحدهای حوزه گردشگری در استان  -3

در خصوص مشکلات مجتمع های گردشگری، هتل ها و خانه مسافرها پیشنهاداتی از سوی اتاق بازرگانی و پس 

 انجام کمیته کارشناسی مطرح گردید.از 

اخذ ننماید و برای این واحدها برای  99ماه اول سال  6شهرداری عوارض پسماند را از هتل ها و مهمانپذیران در 

 شش ماه دوم از امتیاز تخفیف نقدی استفاده نمایند.

اتی هزینه ها و تغییر تعرفه از خدمواحدهای خدمات رسان برق، آب، گاز تا پایان شهریور اقدام به قطع و یا افزایش 

 به تجاری ننمایند.

 آقای جزینی ریاست انجمن مهمانپذیران: 

نه تنها به علت کرونا بلکه به  قبل از آن و اغتشاشات آبان ماه و سقوط هواپیمایی اوکراینی برمیگردد واینک 

 واحدهای اقامتی خالی از مسافر شده اند.

معوقات تسهیلات برای واحدها اجرائیه صادر ننمایند و تسهیلاتی مبنی بر سرمایه درخواست داریم بانکها در ازای 

 گردش برای واحدهای اقامتی تخصیص یابد.

 آقای محمودپورعضو هیات رئیسه جامعه هتل داران: 

دیوان عدالت اداری رای شورای شهر در خصوص اخذ عوارض پسماند از هتل ها را کنسل نموده ولی شورای 

رداری از رای دیوان تمکین نمی نمایند.درخواست میشود در یک جلسه در این خصوص هماهنگی شهر و شه

 صورت پذیرد.

 آقای آرحیمی عضو هیات ریسه اتاق بازرگانی: 
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استان قم در بحث کمکهای مردمی در کشور در رتبه نخست را کسب نموده درخواست داریم با استفاده از 

ی مکانهای زیارتی و سیاحتی استان قم و نگاه ویژه دولت دوباره رونق را به پتانسیلهای فضای مجازی جهت معرف

 بخش گردشگری بازگردانیم.

 آقای غضنفری معاونت هماهنگی امور اقتصادی:  

موضوع مهم تنظیم گزارشات و پیگیری مصوبات تا حصول نتیجه می باشد.  در خصوص مسائل گمرکی که 

اهی ملاک عمل قرار نمی گیرد همچنین برای حذف ارز نیمایی حتماً عنوان شد چون قانون داریم صحبت شف

باید کارشناسی دقیق صورت پذیرد.  بعضی از صنوف به دلیل شیوع ویروس کرونا تعطیل شدند این بخشنامه 

دولت هم فقط برای این صنوف می باشد در این خصوص حتما باید کارشناسی دقیق صورت پذیرد و صنوف 

 ت قرار گیرند.متضرر مورد حمای

 آقای سرمست استاندار:  

ضمن تبریک عید سعید فطر در خصوص جایگاه شورای گفتگو بیان نمودند که تاکید بر اساس نتیجه وکارکرد 

می باشد باید به دنبال محتوا باشیم سعی بر این است در سطح کشور تصمیم ساز باشیم. آداب گفتگو اقتضاء می 

متعهد به حضور باشند و در صورت عدم امکان حضور موضوع را اعلام  نماید دعوت صورت  گیرد اشخاص

نمایند البته می توان یک برداشت دیگر هم از عدم حضور داشت و آن اعتماد و اطمینان از تصمیم گیری در 

جلسات است و شان جلسات گفتگو ارائه نظرات و ایجاد چالش در خصوص مباحث می باشد به عبارتی طوفان 

بگیرد باید اذعان نمود در سطح واحدهای تولیدی و صنوف تصمیمات قضایی چالش برانگیز تا  فکری صورت

 کنون نداشته ایم. ما به دنبال استفاده از نظرات کارشناسان می باشیم.

قطعاً برای تمام این مباحث قوانینی وجوددارد ولی فرآیند اجرایی آن باید تسهیل گردد. برای استقرار نماینده  

مرکزی در حال حاضر در سطح دبیر کمیسیون هماهنگی بانکها صورت پذیرفته است. که باید مصوبات بانک 

 قبل را پیگیری نماییم. 

مباحث و نظرات را ابتدا در جلسات کارشناسی طرح و پس از بررسی به جلسه اصلی ارجاع گردد.موضوعات فرا 

و مد  پیگیری نماییم.  ما باید تمام اقشار جامعه را ببینیماستانی را سعی می نماییم با حضور مقام مسئول در استان 

نظر قرار دهیم.منابع محدود و در هنگام تقسیم باید بیشتر مراقب قشر ضعیف باشیم. دولت در مقابل اقشار آسیب 

 پذیر مسئولیت دارد برای مشاغلی که آسیبی از کرونا ندیدند نباید از این اضرار استفاده نمود.
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در اوج بحران نگاه می کنیم در مدیریت کرونا استان قم رتبه برتر کشور را کسب نموده است. باید  ما بحران را

 قدردان همه عزیزان باشیم که به کمک اقشار آسیب پذیر جامعه آورند.

در تئوریهای مدیریت بحران سه مرحله وجوددارد قبل از بحران، حین بحران، بعد از بحران در استان قم مستقیم  

و زمانی  %60بدون وقفه وارد بحران شدیم . قم استانی است که بخش اعظم فعالیتهایش خدماتی می باشد حدود و 

که وارد بحران کرونا شدیم زمان پیک استفاده از خدمات واحدها بوده است باید جمع بندی و برآورد خسارت 

 صنف گردشگری ویژه را داشته باشیم.

اخذ عوارض پسماند و آراء قوه قضائیه  باید در جلسه شورای شهر با آقای جلالی شورای شهر: در خصوص 

 حضور نمایندگان بخش خصوصی بحث کارشناسی کرد تا به صورت ویژه در این بحث نماییم.

 مصوبات استانی

 تصمیمات عنوان دستور ردیف

جهت راه دسترسی به نمایشگاه بین المللی قم با  پیش از دستور 1

گزینه دسترسی مستقیم از  تاکید استاندار بر

روز آینده  15آزادراه قم تهران مقرر گردید تا 

معاونت عمرانی استانداری از طریق وزارت راه و 

شهرسازی پیگیری و نتیجه را اعلام 

نمایند.)پیگیری: معاونت محترم عمرانی 

 استانداری(

در خصوص حل مشکل نمایشگاه بین المللی مقرر  پیش از دستور 2

گزارش پیگیری نماینده مجلس ) آقای گردید 

امیرآبادی( از طریق معاونت وزارت راه پیگیری شود.) 

 پیگیری: نماینده محترم مجلس(

میلیارد تومان در  642اطلاع رسانی اعتبار استان به مبلغ  خارج از دستور 3

حوزه کسب و کارهای متضرر از کرونا توسط اداره 

پذیرد. و گزارش کار، تعاون و رفاه اجتماعی صورت 
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آن در جلسات ستاد اقتصادی کرونا مطرح 

 شود.)پیگیری: دبیرخانه(

 

یکسان نمودن ارز نیمایی با ارز آزاد در کمیته  خارج از دستور 4

کارشناسی استان طرح موضوع جهت تهیه یک 

 پیشنهاد در سطح ملی )پیگیری:دبیرخانه(

ی نظام ارزیاب مدیریت نظارتهای سخت گیرانه در خارج از دستور 5

دستگاهها که موجب عدم سرعت در تصمیم 

گیریهای استان قم گردیده است.)پیگیری: 

 نماینده قوه قضائیه(

پیگیری رای دیوان عدالت اداری در جلسه  پیش از دستور 6

مشترک اتاق، شورای شهر و اداره کل میراث 

 فرهنگی ) پیگیری: شورای شهر( 

فرهنگی در جلسه دعوت از وزیر میراث  خارج از دستور 7

جهت طرح مباحث  اختصاصی شورای گفتگو

همه جانبه  آسیب های ناشی از کرونا) پیگیری: 

 میراث فرهنگی(
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 مصوبات ملی

 تصمیمات عنوان دستور ردیف

 16تقاضای تفویض اختیار کارگروه ارزشگذاری کالا )ماده  بررسی مباحث گمرکی 1

 گمرک(به استانهاقانون 

پیشنهاد حذف بخشنامه های موازی در گمرک و اعتبار حداقل  بررسی مباحث گمرکی 2

 یکسال برای آنها

تسهیل نمودن واردات مورد نیاز واحدهای صنعتی در مقابل  خارج از دستور 3

 صادرات کالای آنها و سیستم واردات بدون انتقال ارز

تفویض اختیار وظایف کارگروه تعیین ماهیت از سوی توسعه  خارج از دستور 4

 استاندارد کشور بویژه در خصوص مشتقات نفتی به استان 

پیگیری نمایندگی بانک مرکزی در استان ها به نحوی که  پیش از دستور 5

علاوه بر ناظر پولی بتواند نظارت مالی و محتوایی بویژه در 

 عملکرد بانکها اعمال نماید.

بررسی بخشنامه بانک مرکزی به  6

در  16/01/99مورخ  494/99شماره 

 خصوص چکها ی برگشتی

پیشنهاد مدیریت  جابجایی منابع مالی برای صادرکنندگان 

چکهای برگشتی بین بانکی توسط بانک مرکزی بدلیل متضرر 

شدن واحدهای تولیدی که معمولاً کالای خود را غیر نقدی 

 بفروش می رساند.

موضوع ارز کالای وارداتی در مناطق ویژه اقتصادی به کمیته  از دستورخارج  7

کارشناسی شورا انعکاس و در آن جلسه تصمیم گیری شود. و 

کارشناسی و ارزیابی کالای وارداتی به مناطق ویژه پیامد 

مصوبه مهر ماه دولت توسط گمرک که مدتی است متوقف 

 گردیده  است.
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